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Beste Vlaams-Brabanders,

Wanneer dit nummer uitkomt, zal het schooljaar 
opnieuw begonnen zijn. Voor kinderen is onderwijs 
een plicht; voor volwassenen is opleiding en zich blij-
ven bijscholen een noodzaak. In Vlaams-Brabant halen 
jongeren een hoog opleidingsniveau. Eén op de twee 
behaalt een diploma hoger onderwijs en dat is een stuk 
boven het Vlaamse en Europese gemiddelde. Voor de 
voortgezette opleiding, het zogenaamde levenslang 
leren, doen we het minder goed. 

Dat is nochtans even belangrijk om bij te blijven in 
een maatschappij die zeer snel evolueert. Dat besef-
fen we ook als provinciebestuur. Daarom hebben we 
meer dan 10 jaar geleden een instituut opgericht voor 
opleiding van de medewerkers van de gemeenten en 
van de provincie: ambtenaren, politie, brandweer, 
ambulanciers. Na 10 jaar investeren is dat Provinciaal 
Instituut voor Vorming en Opleiding (PIVO) uitge-
groeid tot een mooie campus. In het kader van Open 
Monumentendag, dit jaar op 11 september, kunnen 
jullie de campus van het PIVO bezoeken. Jullie zijn alle-
maal van harte uitgenodigd.
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Lodewijk De Witte
provinciegouverneur, 
namens de deputatie ‘De Wijnpers is  

nog steeds  
een sociale school.’
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De lekkere wijn en de idyllische landschappen van het 
Hageland ontdekken? Toerisme Vlaams-Brabant heeft 
een nieuwe brochure uit die de twee combineert. In 
‘Wijngids Hageland 2011’ vindt u zowel praktische 
tips, routes of weetjes als inspirerende achtergrond-
verhalen, persoonlijke getuigenissen van wijnbouwers 
en recepten. U kunt de brochure gratis opvragen op 

www.toerismevlaamsbrabant.be/ 
publicaties

Veilig terug naar school

Dag van de Armoede
Op zondag 16 oktober, een dag voor de Werelddag van de 
Armoede, zet ook onze provincie de strijd tegen armoede in de 
kijker. Op verschillende locaties kunt u acties bijwonen van vereni-
gingen en organisaties die armoede helpen te bestrijden. Het volle-
dige programma vindt u op de website van de provincie:

www.vlaamsbrabant.be/armoede

Plannen om uw schoolomgeving veiliger 
te maken? De provincieraad heeft een 
nieuwe subsidie voor mobiliteitsprojecten 
goedgekeurd. Volgens het subsidieregle-
ment kunt u per schoolvestiging maxi-
maal 5.000 euro en 80% van de voor-

ziene uitgaven ontvan-
gen. Voorbeelden van 
investeringen die in 
aanmerking komen 
zijn: verkeerseducatief 

materiaal, loopfietsen voor kleuters, extra 
fietsen voor uitstappen, leskoffers, de 
aanleg van een fietsenstalling, de aankoop 
van kleurrijk straatmeubilair voor de 
schoolomgeving, enzovoort. Laat u bij uw 
plannen adviseren door Dr. Mobi en maak 
kans op uw deel van de 200.000 euro die 
de provincie in het totaal uittrekt.

www.vlaamsbrabant.be/
drmobi

W I J N G I D S  H A G E L A N D  2 0 1 1

 Hageland
V L A A M S - B R A B A N T

P R O E F  H E T

Hageland_Wijnbrochure_210x210.indd   1

16/06/11   11:05

‘Wees niet doof voor te luid’: zo luidt de slogan 
waarmee onze provincie jongeren bewustmaakt 
van de zware gevolgen van gehoorschade. Sinds kort 
kunnen scholen, verenigingen of andere organisaties 
uit Vlaams-Brabant ook een educatieve geluidskoffer 
uitlenen. Onder het gloednieuwe kofferdeksel vindt 
u allerhande opdrachten en preventietips, maar ook 
lestips voor leerkrachten en een dvd. De gratis koffer 
sluit aan bij de infoavonden en het promoteam die de 
boodschap ‘Wees niet doof voor te luid’ verder blijven 
uitdragen.

 www.weesnietdoof.be

Duik in de provinciale 
geluidskoffer

Holle wegen en volle glazen 
in het Hageland
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Iedereen die van dicht of ver betrokken is 
bij ‘kansengroepen’ is op 13 oktober van 
harte welkom in het Provinciehuis. Daar 
organiseert de provincie haar tweejaarlijkse 
Netwerkdag voor iedereen die kansengroe-
pen opleidt of begeleidt. Onder de noemer 
‘Van de schoolbank naar de werkbank’ wil 
de dag een brug slaan tussen ‘tewerkstel-
ling’ en ‘onderwijs’. U kunt er 28 infoses-
sies volgen, een standenmarkt bezoeken of 
voordrachten van onder meer Fons Leroy, 
gedelegeerd bestuurder van de VDAB, 
beluisteren.

www.vlaamsbrabant.be/ 
netwerkdag
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Een vlinder met de naam van een vlag die verzot is op koninginnenkruid!

Ik geef licht in het donker om een mannetje te lokken en in tegenstelling 
tot wat mijn naam doet vermoeden, ben ik geen worm maar een kever.

Deze vogel zie je in een ijsblauwe flits een visje vangen.

Een hagedis zonder poten die vaak verward wordt met een slang.

Een gentleman onder de padden, die de eitjes op zijn rug draagt!

Een roodborst met adellijk bloed of gewoon een andere soort?

De kleinste uil die in België voorkomt

 Deze zeldzame kerel geeft je een zuiders gevoel als hij met zijn vleugels 
geluid maakt om een vrouwtje te lokken. 

Een zwaluw met een rode keel

Een paddenstoel die al likkend de grond uit komt!

Batman is mijn bijnaam.

Een ‘aardigmansdier’ 

Netwerkdag 
sociale 
economie
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OPLOSSING:

   Surf naar www.koesterburen.be  
en ontdek de antwoorden

Maak het juiste woord met de gevonden letters en stuur uw 
antwoord naar wedstrijd@vlaamsbrabant.be of naar Provincie 
Vlaams-Brabant, Informatiedienst, Provincieplein 1, 3010 Leuven 
en maak kans op een van de tien pindacake-voederhuisjes.

WIN EEN VOEDERHUISJE

Rarara, wie zijn wij?

Duik in de provinciale 
geluidskoffer
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Open Monumentendag in het PIVO

uc Vandeweyer, doctor in de 
geschiedenis, heeft zich verdiept 
in de luchtmachtbasis van 
Zellik-Relegem. Hij is coauteur 
van een boek over de geschie-
denis van de kazerne en op 

Open Monumentendag geeft hij samen 
met enkele collega’s rondleidingen in 
het PIVO. Topper van de site is De Ballon, 
een oude loods waarin het leger een 
luchtballon stand-by hield. Dag en nacht. 
De Compagnie der ballonvaarders had, lang 
geleden, grote plannen met luchtballonnen. 

De Pens
‘Voor WOII wou het leger Brussel met 
24 ballonnen beschermen tegen de 
Duitsers’, vertelt Luc Vandeweyer. ‘De stalen 
kabels waarmee ze vast hingen moesten 

laagvliegende bommenwerpers tegenhou-
den. Maar er was te weinig tijd voor de plan-
nen en in 1940 was het afgelopen met de 
Belgische luchtschippers en hun ballonnen. 
Van alle ballonnen is er maar eentje over, 
voor de oefensprongen in Schaffen. Hij ziet 
er nog hetzelfde uit als vroeger. De boeren 
van Zellik noemden hem De Pens, omdat 
hij veel weg had van een dikke worst. Als 
de Pens werd uitgehaald en boven de hori-
zon verscheen, wist iedereen in Zellik dat 
het mooi weer werd. Bij slecht weer bleef 
De Pens binnen, in de loods die nu een 
beschermd monument is. De Pens werd dag 
en nacht bewaakt. Achteraan was een klein 
hokje voor de soldaat van wacht. Via ladder-
tjes onder het dak en aan de muren kon je 
de luchtballon goed bereiken voor herstel-
lingen. Ten slotte moest de luchtballon te 

Op zondag 11 september is het voor de 23ste keer 
Open Monumentendag. Voor de gelegenheid stelt 
de provincie het PIVO in Zellik-Relegem open. Het 
vormingscentrum PIVO was tot 1995 een legerbasis. 
Met een wonderlijk verleden van luchtschippers en 
lucht ballonnen, zo blijkt tijdens onze rondleiding.

allen tijde paraat staan. Helaas, tijdens WOII 
werd de basis van Zellik ingenomen door de 
Duitsers. Ze vulden de loods met stro om de 
matrassen van hun manschappen te vullen.’ 

Levende zandzakken
Maar laat ons beginnen bij het begin. Luc 
Vandeweyer vertelt: ‘Het begon ten tijde 
van de Franse revolutie maar Napoleon 
schafte de ballontroepen weer af. 
Luchtballonnen waren niet alleen traag. 
Het was ook een heel gedoe om gas te 
maken op een slagveld. Met de uitvinding 
van de gasfles begon de luchtballon rond 
1880 aan een tweede leven. Het Belgisch 
leger bestelde zijn eerste ballonnen in 
Duitsland, in 1906. Het model Parseval was 
langwerpig en had een vin voor meer stabi-
liteit in de wind. Luchtballonnen dienden 
om de vijand te beloeren. Alleen officieren 
mochten in het mandje zitten. Gewone 
soldaten waren niet meer dan levende 
zandzakken die de ballon in toom moesten 
houden. Zodra de officier de nodige infor-
matie via een telefoonkabel naar beneden 
hadden doorgegeven, konden de grond-
troepen de artillerie op de vijand richten. 
De luchtschippers waren een belangrijk 
onderdeel van het leger. Ook aan de IJzer, 

L

‘ Herinneringen aan
 de lucht ballon’
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 Het PIVO is open op zondag 11 september van 
10 tot 18 uur. Op het programma staan tentoonstel
lingen, een documentaire film, rondleidingen, wandel
routes… Luc Vandeweyer en andere gidsen geven om 
het half uur rondleidingen op de site.  
www.vlaamsbrabant.be/openmonumentendag

 Het PIVO ligt in ZellikRelegem, niet ver van de 
Brusselse ring. Op afrit 10 houdt u rechts aan richting Asse, 
daarna slaat u onmiddellijk rechtsaf en volgt u de pijlen.

Over de rijke geschiedenis van de PIVO-site, van luchtmacht-
basis tot vormingscentrum, is een boek verschenen bij Uitgeverij Peeters. Het kost 
20 euro en is te koop in de boekhandel en op www.vlaamsbrabant.be/publicaties.
De Vlaamse Brabander geeft tien exemplaren van het boek weg. Om te 
winnen stuurt u voor eind september het antwoord op de volgende vraag naar 
wedstrijd@vlaamsbrabant.be of Provincie Vlaams-Brabant Informatiedienst, 
Provincieplein 1, 3010 Leuven.

tijdens WOI. Pas na de oorlog verhuisde de 
hoofdbasis van de ballonvaart naar Zellik.’ 

Blusvijver
‘Zellik was goed gelegen, vlak bij een spoor-
weg. Bovendien was de ondergrond vast 
en vruchtbaar. Daar kon het leger makkelijk 
gras in zaaien voor een landingsbaan. Zo 
raakten de boeren van Zellik hun patat-
tenveld voorgoed kwijt. In 1921 begon 
het leger met de bouw van een kazerne. 
Niet veel later namen de 250 manschappen 
van de Compagnie der ballonvaarders hun 
intrek. Er kwamen ateliers om ballonnen te 
stikken, parachutes op te vouwen, manden 
te vlechten en touwen te slaan. Verder was 
er op de site een gasfabriek om zelf gas te 
maken en een vijver om zelf vuur te blus-
sen. Luchtballonnen branden nu eenmaal 
gelijk fakkels. En ten slotte was er nog 
De Ballon, de loods met De Pens. Tussen 
1921 en 1940 werd er in Zellik volop geoe-
fend met de luchtballon. De luchtschip-
pers gaven opleidingen, demonstraties en 
namen deel aan sportwedstrijden.’

Tot het in het begin van WOII definitief 
verkeerd liep. Na de oorlog werd de leger-
basis van Zellik een belangrijk centrum voor 
de logistiek van de luchtmacht. Tot Vlaams-

‘Als de 
Pens werd 

opgelaten, 
wist iedereen 

in Zellik dat 
het mooi 

weer werd.’

 de lucht ballon’
Brabant na 1995 de terreinen kocht om er 
een modern opleidingscentrum te vestigen: 
het PIVO. Maar op Open Monumentendag 
is het woord voor één keer opnieuw aan 
De Pens, de herinnering aan de luchtballon 
en de geschiedenis van onze luchtmacht. 

 www.pivo.be 
Beleidsverantwoordelijken:  
gedeputeerden JeanPol Olbrechts  
en Elke Zelderloo.

 Het PIVO in Zellik-Relegem  

Van luchtmachtbasis tot vormingscentrum

André Mertens, Jaak Ockeley, Luc Vandeweyer

Peeters-Leuven

Win een boek!

VRAAG:

WEDSTRIJD

Hoe heette het model van de eerste 
luchtballon die het Belgische leger bestelde? 

Open Monumentendag 
in het PIVO

Begeleide 
wandelingen
Vanaf 12 september kunnen groepen op 
afspraak de PIVO-site bezoeken met een gids. 
Na de documentaire film over de geschiedenis 
van het domein wandelt u langs historische 
relicten en biotopen vol planten- en dierenleven. 

 Reservaties: T 02456 89 34 
winnie.vaneekhout@vlaamsbrabant.be, 
www.vlaamsbrabant.be/ 
groepsbezoeken



8 |    de Vlaamse Brabander

VOORUITKIJKEN  |  HET PIVO

et Eckstein-terrein kwam 
eind jaren negentig in 
handen van de provincie’, 
vertelt Jos De Boeck, alge-
meen directeur van het 
PIVO. ‘Vlaams-Brabant was 

toen pas ontstaan uit de opsplitsing van 
het vroegere Brabant.’ De meeste directies 
van de jonge provincie kozen de nieuwe 

hoofdstad Leuven uit als zetel. Het PIVO, 
de directie die instaat voor opleiding en 
training van het overheidspersoneel, niet: 
de opleidingsunit ging in de hele provincie 
op zoek naar een terrein dat groot genoeg 
was om verschillende scholen te huisvesten. 

‘We hebben vrij lang gezocht naar een 
geschikt terrein dat voldoende ruimte zou 
bieden. We hadden het geluk dat in die 

tijd heel wat kazernes te koop kwamen. 
Na de val van de Berlijnse muur besliste de 
regering namelijk het Belgische leger af te 
slanken.’ Een van die legerbasissen in de 
etalage was Eckstein, genoemd naar kapi-
tein-commandant Serge Eckstein die op 
5 oktober 1918 sneuvelde in Passendale 
(zie ook p. 6-7). De vele mogelijkheden 
die het terrein van 22 hectare bood en de 
goede bereikbaarheid deden de provincie 
besluiten het terrein in 1997 aan te kopen. 

Realistische simulaties
Het eerste wat moest gebeuren, was het 
terrein saneren. Door de activiteiten van 
het leger was het flink vervuild geraakt. 
Daarna kon de uitbouw van het eigenlijke 
opleidingscentrum starten. Jos De Boeck: 
‘We zijn begonnen met het best bewaar-
de gebouw op te knappen en daar onze 
opleidingscentra in onder te brengen: het 
opleidingscentrum voor de brandweer, de 
politieschool, het opleidingcentrum voor 

Oude legersite 
wordt groene campus

H

Met een budget van 20 miljoen euro vormde het 
Provinciaal Instituut voor Vorming en Opleiding (PIVO) 
de voormalige Eckstein-kazerne om tot een toonaan-
gevend opleidingscentrum. Een ambitieus project dat 
onder meer ook betaalbare woningen, een biodivers 
wandelpark en veilige fietswegen realiseert.
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DAT ENE 
PROJECT

De herbestemming van de Eckstein-
kazerne is een project van gedeputeer-
de Jean-Pol Olbrechts. Een belangrijk 
onderdeel van het ontwerp vormt de 
groenzone, die ingericht werd volgens 
de principes van het harmonisch park-
beheer, zo legt hij uit.

‘Een van de taken van de provin-
cie is zo veel mogelijk mensen zo 
veel mogelijk laten meegenieten van 
openbare ruimtes. Op de PIVO-campus 
doen we dat onder meer door veilige 
fietspaden aan te leggen en een 
groene wandelzone te creëren. In die 
groenzone volgen we de principes van 
het harmonisch parkbeheer. Dat wil 
zeggen dat we een evenwicht nastre-
ven tussen mens en natuur.’ 

‘In de eerste plaats stimuleren 
we de biodiversiteit door streekeigen 
bomen, struiken en bloemen aan te 
planten die diverse insecten en vogels 
aantrekken. Blikvangers in de groenzo-
ne vormen drie thematuinen: de vlin-
dertuin, de bijentuin en de bessentuin 
met onder meer frambozen, aalbessen 
en wilde aardbeien. De moerastuin 
fungeert dan weer als natuurlijke 
biotoop voor heel wat waterplanten, 
amfibieën en libellen. Ook wanneer 
het hard heeft geregend, kunt u hier 
de fauna en flora van dichtbij bestu-
deren, want in de vochtigste gebieden 

hebben we knuppelpaden aangelegd. 
De bijenhal, het insectenhotel en de 
beestentoren zijn een ideale nest-
plaats voor bijen, hommels, vlinders, 
vleermuizen, egels, padden en kikkers.’

‘Een ander belangrijk aspect van 
de groenzone is het verantwoord 
waterbeheer. Het propere regenwa-
ter stroomt niet rechtstreeks naar de 
rioleringen waar het samenvloeit met 
vervuild water, maar wordt opgevan-
gen in open grachten en wadi’s – een 
soort poelen die het hemelwater lang-
zaam laten insijpelen in de bodem.’

‘Ontwerpbureau Pauwels tekende 
het ontwerp van de groenzone. Ze 
zorgden ervoor dat alles niet alleen 
ecologisch, maar ook esthetisch 
verantwoord is. Wie het resultaat met 
eigen ogen wil bewonderen, kan een 
van de rondleidingen volgen die we 
organiseren in samenwerking met de 
vzw Brabantse Kouters. De wandelin-
gen brengen u zowel langs de histo-
rische gebouwen als langs de groene 
zones. Op zondag 11 september, Open 
Monumentendag, kunt u voor het eerst 
komen kijken. Niet te missen dus!’

www.pivo.be 
www.vlaamsbrabant.be/ 
openmonumentendag

Dringende Geneeskundige Hulpverlening 
en de bestuursschool.’

Al snel werd het gebouw te krap voor de 
vele activiteiten van het opleidingscentrum. 
‘Beetje bij beetje zijn we ook de andere 
panden beginnen te renoveren, zoals het 
stafgebouw en enkele loodsen. Dat gaf een 
enorme boost aan onze vormingen. Omdat 
we veel meer ruimte hadden, konden we 
onze cursussen veel realistischer maken. Zo 
lieten we een brandvloer bouwen. Je kunt 
brandweermannen wel vertellen dat de 
hitte bij een brand zeer hoog oploopt, maar 
als ze dat zelf ondervinden in een realisti-
sche setting, dan is dat zo veel  sterker.’

Totale herinrichting
Tegen 2006 waren al heel wat gebou-
wen opgeknapt. Toch bleef de site er wat 
 afgeleefd uitzien: de wegen, de verlichting 
en de elektriciteitsvoorziening dateerden 
nog uit de jaren dertig en veertig. Er was 
ook een nieuwe milieuvergunning nodig. 

Oude legersite 
wordt groene campus

Met oog 
voor de natuur



10

VOORUITKIJKEN  |  HET PIVO

|    de Vlaamse Brabander

Jos De Boeck: ‘De nieuwe milieuvoorschrif-
ten vereisten een gescheiden waterafvoer. 
Omdat we daarvoor alles moesten open-
breken, besloten we maar meteen het hele 
terrein opnieuw in te richten.’ 

Een nieuw Provinciaal Ruimtelijk 
Uitvoeringsplan (PRUP) leidde de herin-
richting in goede banen. Het plan voor-
zag onder meer in een woonzone met 
betaalbare huur- en koopwoningen en 
sociale huisvesting. Zo’n 84 wooneen-
heden zullen, in samenwerking met de 
Afdeling Gesubsidieerde Infrastructuur 
van de Vlaamse Gemeenschap en de soci-
ale huisvestingsmaatschappij Providentia, 
vanaf september opgetrokken worden op 
de site. 

Multidisciplinair
De nieuwe woonwijk wordt afgescheiden 
van de PIVO-units door een bufferzone. Die 
bevat kantoren van bedrijven met comple-
mentaire bedrijfsactiviteiten. Jos De Boeck: 
‘We werken nauw samen met andere 
bedrijven. Group 4 bijvoorbeeld zorgt 
voor de opleidingen op vlak van veiligheid. 
Zij kunnen op hun beurt gebruikmaken 
van onze infrastructuur. Op die manier 
ontstaan synergieën en kunnen we inter-
disciplinair werken.’

Een andere samenwerking – met Cisco 
Systems – leidde tot het ontstaan van een 
uitgebreide informatica-afdeling. Het resul-
taat van de vernieuwingen is dat het PIVO 

uitgroeide van 60.000 
opleidingsuren in 1999 tot 
zo’n 300.000 à 350.000 
vandaag. Daarmee staat 
het PIVO definitief op 
de kaart bij de Vlaamse 

besturen, niet alleen in de provincie zelf, 
maar ook daarbuiten.

Ballonloods
Met de leslokalen, de woonunits en de 
bedrijvenzone zijn de mogelijkheden van het 
terrein nog lang niet uitgeput. In het noorden 
van de site bijvoorbeeld ligt nog een mooie 
groenzone. De planten hier zijn zo gekozen 
dat ze de biodiversiteit stimuleren. Het hele 
terrein is trouwens op een duurzame manier 
ingericht. Het opgevangen regenwater dient 
als bluswater en de vroegere ‘trage wegen’ 
staan opnieuw open voor fietsers en wande-

laars. Naast het groengebied bevindt zich tot 
slot een recreatiezone, nu ingenomen door 
voetbalvelden. Later kunnen hier projecten 
van openbaar nut ontwikkeld worden.

Ook de historische gebouwen, zoals de 
oude stookplaats en ballonloods, wil het 
PIVO in de toekomst graag een nieuwe 
bestemming geven. ‘We dromen ervan 
om het Vlaams Instituut voor Onroerend 
Erfgoed (VIOE) de historisch waardevolle 
panden te laten renoveren en in gebruik te 
nemen. Helaas is het budget hiervoor nog 
niet goedgekeurd door de Vlaamse overheid. 
We hopen dat dat in de toekomst wel lukt, 
zodat het oorspronkelijke karakter van de site 
nog beter tot zijn recht zal komen.’  

www.pivo.be  
Beleidsverantwoordelijke:  
gedeputeerde JeanPol Olbrechts

‘ We zochten een terrein 
dat groot genoeg was om 
verschillende scholen te 
huisvesten.’
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Met de werken aan het viaduct van Vilvoorde en 
het Reyerscomplex heeft de Brusselse ring zijn 
portie fileleed gehad. Nu het schooljaar weer is 
begonnen, wordt het er niet beter op. Iedereen 
is het erover eens dat er, liever vandaag dan 
morgen, iets moet gebeuren.

en vlotte mobiliteit zou niet 
alleen de pendelaars – u dus – 
enorm veel tijd besparen. Het 
zou ook opnieuw ademruimte 
bieden aan onze Vlaams-
Brabantse economie en de 

levenskwaliteit verbeteren in de regio die 
gebukt gaat onder heel wat sluipverkeer. 
Wat ligt er momenteel op tafel om de 
mobiliteit rond Brussel te verbeteren?

Optimalisatie van de R 0
De Vlaamse overheid heeft in een mobili-
teitsstudie tal van combinaties van mogelij-
ke oplossingen teruggebracht tot 6 scena-
rio’s in een ‘strategisch MER’. Dat is een 
voorstudie met een rapport over de mili-
eueffecten. Dit najaar wordt er een onder-
zoek gevoerd over dat MER. In diezelfde 
periode wordt er een maatschappelijke 
kosten/batenanalyse opgemaakt.

Moedigen we  
koning auto aan?
Dit is een verhaal met vele kanten. We halen 
de druk op Brussel weg door opwaarde-
ring van de kleinstedelijke gebieden en de 
stations omgevingen. We trekken ook volop 
de kaart van een goed uitgerust openbaar 
vervoer en veilig fietsen. De laatste jaren is 
er trouwens fors geïnvesteerd in fietspaden. 

Aan de andere kant kunnen we er niet 
aan voorbij dat de Brusselse ring vandaag 

oververzadigd is en dat onze economie 
daar problemen van ondervindt. Bovendien 
hebben de meeste mensen liever extra 
verkeer op de snelweg dan in de eigen 
straat. Ook de verkeersveiligheid van de 
huidige inrichting van de Brusselse ring 
roept vragen op. 

www.vlaamsbrabant.be/ 
brusselsering 
Beleidsverantwoordelijken:  
gedeputeerden Julien Dekeyser (mobi
liteit) en JeanPol Olbrechts (economie).

1  Een oplossing via parallelwegen in eerste 
fase aan het noordelijke deel van de ring 
tussen de E19 en de E40 in Sint-Stevens-
Woluwe. Met afgescheiden rijstroken voor 
doorgaand en lokaal verkeer kunnen het 
Gewest en de gemeenten samen het sluip-
verkeer  aanpakken.

2 Een dubbeldekse oplossing

3 Een tunnel van E40 naar E40

4 Parallelwegen + een tunnel van E40 naar E19 

5  Een oplossing via openbaar vervoer, fiets en 
fiscale maatregelen (dit scenario komt boven 
op de infrastructuurmaatregelen van de vori-
ge 4 scenario’s)

6  Het nul-alternatief: het al besliste beleid met 
focus op Brussel daadwerkelijk uitvoeren. 
Zoals de uitvoering van het GEN en een nieu-
we aansluiting naar de Woluwelaan.

Per fiets naar Brussel
Ongeveer 135.000 pendelaars komen uit de 
Brusselse randgemeenten. Als een deel van hen 
per fiets zou pendelen, heeft dat een grote impact. 
Daarom heeft de provincie fietsprioriteiten vast-
gelegd voor drie zones: noordoost, noordwest 
en de zuidzijde van Brussel. Hierin worden 
strategische tewerkstellingspolen opge-
nomen rond de luchthaven Zaventem, 
het universitair ziekenhuis Jette, het 
Erasmusziekenhuis Anderlecht 
en de VUB-site Etterbeek.

Op naar  
een betere 
mobiliteit 
rond Brussel

E

6 mogelijke scenario’s in MER Ring 0

© Lander Loeckx
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IN DE COULISSEN  | 100 JAAR DE WIJNPERS

|    de Vlaamse Brabander

Tuinbouwschool De Wijnpers bestaat 100 jaar en maakte 
in die periode een duizelingwekkende evolutie door. 
Net als de land- en tuinbouwbedrijven in onze regio. 
Een dubbelinterview met Lut Lambert, directeur van 
De Wijnpers, en André Christens, oud-leraar en mede-
auteur van ‘100 jaar De Wijnpers’.

lopt het dat de school 
100 jaar geleden in 
een koeienstal van start 
ging?
Lut Lambert: ‘Dat klopt. 
Op 25 juli 1911 richtte de 

Brabantse provincieraad de PGML op: 
Provinciale groente- en moesteeltschool 
te Leuven. 21 leerlingen schreven zich 
in en werden meteen terug naar huis 
gestuurd. De leslokalen waren 
niet klaar. De Wijnpers, het 
oude wijnpersgebouw van de 
Geertruiabdij dat voor de nieu-
we school was aangekocht, 
was een koeienstal, letterlijk. 
Er stonden koeien in de school. 
Na renovatie begonnen de 
lessen uiteindelijk pas in 1913.’

Waarom was er in Leuven 
– toen toch al een bloeiende 
stad – behoefte aan 
een moesteeltschool?
André Christens: ‘Op het einde van de 
19de eeuw was er een grote landbouw-
crisis. Er was hongersnood, armoede en 
ziekten. Veel boeren schakelden over van 
akkerbouw naar veeteelt of tuinbouw. In 
het Leuvense had de groenteteelt toen al 
een belangrijke economische betekenis als 
onderdeel van de Brabantse groentestreek, 
onder meer door de aanwezigheid van de 
conservenfabriek Marie Thumas. Maar de 
productie bleef ondermaats, zowel kwan-
titatief als kwalitatief. Daarom was een 
degelijk tuinbouw onderwijs gericht op de 
praktijk noodzakelijk.’

De inschrijvingen waren 
desondanks mager. Hoe valt 
zoiets te verklaren?
LL: ‘In die tijd was De Wijnpers meer een 
winterschool. Kinderen kwamen alleen 
naar de les als er thuis geen werk was. 
Bovendien lag de nadruk op de prak-

K

‘Van moesteelt tot spitstechnologie’

‘ Net als in de land en 
tuinbouwsector ligt de 
klemtoon vandaag veel 
sterker op innovatie.’

Meer lezen over de rijke geschiedenis van De 
Wijnpers? N.a.v. het jubileum verschijnt in 
oktober het boek '100 jaar De Wijnpers' uitge-
geven bij uitgeverij Peeters. In dit boek vind je 
persoonlijke verhalen, foto’s en citaten over de 
school. Daarnaast biedt het een algemene kijk 
op de evolutie van de tuinbouw en het tuin-
bouwonderwijs in de streek. 

 Bestellen via  
www.dewijnpers.be/100jaar

anekdotes in een boek

100 jaar
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10 oktober
Plechtige feestzitting 
De witte Hagelander, de wijn die de school 
heeft laten bottelen, zal voor het eerst 
geproefd worden. Rob Vanoudenhoven praat 
de zitting aan elkaar. En het boek 100 jaar 
De Wijnpers zal voorgesteld worden.

30 maart
Wijnpersrock met 
optredens en workshops
Het concert vlak voor de paasvakantie is tradi-
tie maar dit jaar mogen de leerlingen zich aan 
extraatjes en speciale acties verwachten voor 
de verjaardag van de school.

april
Kunstproject onder de brug
De leerlingen van het zesde jaar beeldende 
kunsten zullen met een muurschildering een 
einde maken aan de lelijke opschriften op de 
brug in de Wijnpersstraat.

mei
Tentoonstelling van  
oud-leerlingen en leerkrachten 
Tot midden mei loopt een expo van oud-leer-
lingen zoals striptekenaar Kristof Spaey, beeld-
houwer Peter Vanbekbergen, kostuumont-
werper Hanne Loosen en tekenaar Delphine 
Frantzen. Daarna is het de beurt aan de leer-
krachten. Hou onze site in de gaten voor de 
locatie van deze expo’s.

tijk. Rekenen en spellen waren bijzaak. 
Daardoor waren de resultaten vaak slecht, 
wat de leerlingen uiteraard niet motiveerde 
om naar school te komen.’

Wanneer is het eerste succes 
er dan wel gekomen?
AC: ‘Onder de oorlog waren er altijd veel 
meer leerlingen op school. De school deelde 
‘s middags soep uit en de leerlingen mochten 
de opbrengsten van het veld mee naar huis 
nemen. De komst van directeur Nijs in 1953 
zorgde voor een grote dynamiek. Hij was 
een moeilijk man, maar onder zijn bewind 
werd het aantal leerlingen verzesvoudigd. 
Leerkrachten moesten in die tijd leerlingen 
ronselen: elke twaalfjarige kreeg een bezoek 
van De Wijnpers. Ook het eigen leerlingen-
vervoer gaf de school een hoge vlucht.’

Wat is het belangrijkste verschil 
met 100 jaar geleden?
LL: ‘Net als in de land- en tuinbouwsector 
werken we vandaag veel professioneler en 
ligt de klemtoon sterk op innovatie. We zijn 
een eeuweling, maar wel een met grootse 
plannen. Volgend jaar bouwen we een 
nieuwe sporthal met lestoren en dit jaar 
beginnen we met een nieuwe richting in 
de derde graad: Natuur- en groentechni-
sche wetenschappen. Klassieke tuinbouw 
is steeds minder een optie voor onze leer-
lingen. Als er in de buurt nog tuinbouwbe-
drijven bestaan dan werken die liever met 
seizoenarbeiders. De vraag naar tuinaanleg, 

Festiviteiten

‘Van moesteelt tot spitstechnologie’

groenbeheer en ecologische oplossingen is 
veel groter. Daar moeten we op focussen.’

Kortom, voor de 100ste 
verjaardag zal De Wijnpers 
geen bloemen kweken…
AC: (lacht) ‘Nochtans hebben we wel zoiets 
gedaan in 1930. België bestond 100 jaar 
en Leuven moest versierd worden. De stad 
heeft toen aan De Wijnpers gevraagd om 
voor bloemen te zorgen, maar die tijd is 
voorbij. De functie van de school is veran-
derd. Vroeger boden we service aan de 
lokale gemeenschap. Nu houden we reke-
ning met de noden van de arbeidsmarkt.’

Is er iets in de 100jarige 
geschiedenis van De Wijnpers 
dat onveranderd is gebleven?
LL: ‘De Wijnpers is nog altijd een sociale 
school. Wij voeren een sociaal-maatschappe-
lijk beleid. Zo hebben we dit jaar een discus-
sie gehad over de praktijkkleren en de T-shirts 
voor L.O. Moesten ze gewoon goedkoop 
zijn? Of moesten ze fair trade en duurzaam 
zijn? Uiteindelijk is het biokatoen geworden 
en past de vzw van de school de meerkosten 
bij. We proberen de leerlingenfactuur zo veel 
mogelijk te drukken. De Wijnpers is mee met 
de laatste nieuwe technieken, maar moet 
tegelijk een betaalbare school blijven.’ 

 www.dewijnpers.be/100jaar 
Beleidsverantwoordelijke:  
gedeputeerde Karin Jiroflée
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PASSIE  |  WITLOOF

Topkok Felix Alen 

Een van de lievelingsgroenten van Felix Alen 
is onze Vlaams-Brabantse streekspecialiteit 
witloof. In 1974 werd de chef zelfs bekroond 
tot beste witloofkok van België. Nochtans 
was het geen liefde op het eerste gezicht. 
Als kind trok de topkok zijn neus op voor 
de bittere stronken.

igenlijk heb ik een soort haat-
liefdesrelatie met witloof. Toen ik 
klein was, hield ik helemaal niet 
van de bittere groente. Net als 
veel andere kinderen: als je jong 
bent, ervaar je voedsel anders 

dan als volwassene. Ik herinner me bijvoor-
beeld dat ik als kleuter soms radijzen at. De 
tranen sprongen dan in mijn ogen omdat 
ze zo scherp smaakten. Als je ouder wordt, 
gebeurt dat niet meer. Je smaakpapillen 
reageren anders.’

Delicatesse
‘In de loop van de jaren ben ik witloof 

bijzonder op prijs beginnen te stellen. Veel 
had te maken met de manier waarop mijn 
moeder de groente klaarmaakte. Ze sneed 
het witloof in kleine stukjes en bakte die in 
de pan met wat boter. Op die manier kara-
melliseerde het witloof en smaakte het niet 
zo bitter meer. Heerlijk was dat!’ 

‘Intussen ben ik helemaal verslingerd 
aan de groente. Ik heb al twee kookboeken 
met witloofrecepten uitgebracht en in het 
seizoen geef ik geen feesten meer zonder 
witloof te gebruiken. Vooral de soorten 
geteeld in volle grond zijn echte delica-
tessen. In Japan en in New York worden 
daar astronomische prijzen voor betaald. 
Wij beseffen nog veel te weinig wat een 
topproduct witloof is.’

Bloemkoolboom
‘Ik vind het ook jammer dat kinderen de 
band met onze culinaire roots verliezen. 
Kleuters die opgroeien in de stad, denken 
soms dat bloemkool aan de bomen groeit. 
Op zondagmorgen neem ik af en toe een 
paar kinderen mee naar de boer en toon 
ze daar hoe witloof groeit. Als hun ouders 
de groenten dan op een kindvriendelijke 
manier verwerken – in een taart, geka-
ramelliseerd of zelfs verwerkt in ijs – dan 
kijken ze gegarandeerd helemaal anders 
naar de bittere groenten.’ 

 www.vlaamsbrabant.be/witloof  
Beleidsverantwoordelijke:  
gedeputeerde Monique Swinnen

Vanaf 7 oktober kunnen alle basisscholen en initia-
tieven van buitenschoolse kinderopvang uit Vlaams-
Brabant een gratis witloofbox bestellen. De box bevat 
lesmateriaal, een handleiding en alle benodigdheden 
om op een eenvoudige manier witloof te telen. Na 
drie tot vier weken, vlak voor de kerstvakantie, 
kunnen de witloofkropjes geoogst worden. Opgelet: 
het aantal boxen is beperkt! 

 www.vlaamsbrabant.be/witloofbox 
T 01626 72 72

Topchef Felix Alen serveerde ons zijn schar-
tongfilet met een stamppotje van witloof 
en citroentijm en gepaneerde chiconettes. 
Heerlijk! Een leuke manier om de kleintjes 
vertrouwd te maken met witloof, is door 
deze groente te verwerken in een hartige 
taart. Beide recepten vindt u op de website. 
Of bestel de gratis brochure ‘Lekker witloof 
in Vlaams-Brabant' met heerlijke recepten. 

www.vlaamsbrabant.be/ 
publicaties

E

Gratis 
witloofbox voor scholen!

Witloof 
met panache

‘ Verslingerd 
aan wit loof’



Gratis 
witloofbox voor scholen!

Waar kan ik 
terecht met klachten 
over mijn leefomgeving?

Er zijn verschillende mogelijkheden om 
kleine problemen zoals geur- of lawaai-
hinder aan te pakken. In eerste instantie 
kunt u het best over de storende activiteit 
praten met de betrokkenen. Schakel even-
tueel burenbemiddeling in. Slaagt u er 
niet in om onderling tot een oplossing te 
komen, dan kunt u contact opnemen met 
de milieuambtenaar van uw gemeente of 
de wijkagent. De aanpak van klachten kan 

per gemeente enigszins verschillen, maar 
een onafhankelijke tussenpersoon krijgt 
de betrokkenen vaak sneller in beweging. 
Wie dat wil, kan zijn of haar klacht tot 
slot ook doorgeven aan de provincie. Wij 
nemen uw klacht dan op in de databank 
MKROS, en zorgen ervoor dat de bevoeg-
de instanties (op Vlaams, gemeentelijk of 
federaal niveau) worden verwittigd.

 Info en folders:  
www.vlaamsbrabant.be/ 
burenbemiddeling 
burenbemiddeling@vlaamsbrabant.be 
T 01626 78 01 
www.vlaamsbrabant.be/ 
milieuklachten 
milieuklachten@vlaamsbrabant.be 
T 01626 72 60 
Beleidsverantwoordelijke:  
gedeputeerde JeanPol Olbrechts

Stel uw vraag aan de provincie

VRAAG 
VAN DE  
LEZER

Worstelt u met een prangende vraag 
waarbij de provincie kan helpen? 
Mail uw vraag dan naar : 
info@vlaamsbrabant.be, 
 

of schrijf naar:
Provincie VlaamsBrabant
Informatiedienst 
Provincieplein 1, 3010 Leuven

Zin om te herbronnen in het 
Hageland? Te genieten van de 
heerlijke wijn en de idyllische land-
schappen? Als lezer van de Vlaamse 
Brabander maakt u kans op een bon 

van 250 euro voor een wijnarran-
gement. Stuur onderstaande 

bon in voor 31 oktober en de bekende 
onschuldige hand doet de rest!

•  wedstrijd@vlaamsbrabant.be  
met de vermelding ‘wijnarrangement’

•  Provincie VlaamsBrabant 
Informatiedienst  Provincieplein 1  
3010 Leuven

Naam:

Adres:

WEDSTRIJDBON

Win een wijn arrangement 
in het Hageland

aan wit loof’

WIN



Nog het ganse najaar duiken we op diverse 
plaatsen in Vlaams-Brabant op met onze stilaan 
vermaarde Kinderhoogdagen. Met dit rondrei-
zende cultuurfestival wil de provincie kinderen 
tussen 3 en 12 jaar en al wie hen begeleidt 
warm maken voor cultuur. Na inschrijving kan 

je je een ganse namiddag uitleven in het uitge-
breide aanbod aan theatervoorstellingen, work-
shops, straattheater, animatie en film... Komt 
dat zien! Komt dat zien!

 www.kinderhoogdag.be

Cultuurcircus


